

## World Bank: Tunisia's Economic Recovery Slows Down

A report issued by the World Bank showed that the Tunisian economy slowed in the first half of the year despite the recovery of the tourism sector, which is a key contributor to the country's growth.

According to the "Tunisia Economic Monitor Fall 2023 Report", Tunisia's economic growth rate in the first half of the year was 1.2 percent at an annual rate, half of what it was in 2022 and a quarter of what it was in 2021, the year of recovery after the crisis caused by the Covid-19 pandemic.

According to the report, the Tunisian economy suffers from several negative factors, most notably "the ongoing drought, the challenges of external financing, the continued accumulation of domestic debts of the most important public institutions, and legislative obstacles."

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



## البنك الدولي: التعافي الاقتصادي في تونس يتباطأ

أظهر تقرير صادر عن البنك الدولي، تباطؤ الاقتصاد التونسي في النصف الأول من العام رغم انتعاش قطاع السياحة الذي يُعتبر مساهماً أساسياً في نمو هذا البلد.

وبحسب "تقرير المرصد الاقتصادي لتونس لخريف 2023" بلغ معدّل النمو الاقتصادي في تونس في النصف الأول من العام 1.2 في المئة بمعدّل سنوي، أي أقل بمقدار نصف ما كان عليه في 2022 ورُبّع ما كان عليه في 2021، عام التعافي بعد الأزمة الناجمة عن جائحة كوفيد-19.

ووفق التقرير يزرع الاقتصاد التونسي تحت عوامل سلبية عدّة من أبرزها "الجفاف المستمر، وتحديات التمويل الخارجي، وتواصل تراكم الديون المحلية لأهم المؤسسات العمومية، والعقبات التشريعية.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## "Fitch": Moroccan Banks' Net Income Recovers Strongly

### Despite High-Risk Cost

Moroccan banks' profitability continued to recover strongly in the first half of 2023, with total net income reaching record highs, Fitch Ratings revealed. Higher depreciation charges have prevented a stronger improvement, but the positive trend will continue in the second half of 2023-2024 due to higher interest rates and loan book growth.

The G7 banks' total net income rose 28 percent year-on-year in the first half of 2023, driven by higher revenues, with net interest income growing 7 percent as lending rates hit their highest levels since 2017. Banks with an African dimension (Attijari Wafa Bank, Banque Centrale Poblrière Group, and Bank of Africa) achieved a sharp increase in total net interest income (11 percent), reflecting larger interest rate hikes elsewhere in Africa.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



## "فيتش": صافي دخل البنوك المغربية يتعافى بقوة رغم تكلفة

### المخاطرة المرتفعة

كشفت وكالة فيتش للتصنيف الائتماني عن مواصلة ربحية البنوك المغربية تعافيا بقوة في النصف الأول من 2023، مع وصول إجمالي صافي الدخل إلى مستويات قياسية. وقد حالت رسوم الإهلاك المرتفعة دون تحقيق تحسن أقوى، لكن الاتجاه الإيجابي سيستمر في النصف الثاني من 2023 إلى 2024 بسبب ارتفاع أسعار الفائدة ونمو دفتر القروض.

وارتفع إجمالي صافي دخل البنوك السبعة الكبرى بنسبة 28 في المئة على أساس سنوي في النصف الأول من عام 2023، مدفوعاً بارتفاع الإيرادات، مع نمو صافي دخل الفائدة بنسبة 7 في المئة مع وصول أسعار الإقراض إلى أعلى مستوياتها منذ عام 2017. وحققت البنوك التي لديها بعد إفريقي (التجاري وفا بنك، وجروب بنك سنترال بوبليرييه، وبنك إفريقيا) زيادة حادة في إجمالي صافي دخل الفوائد (11 في المئة)، مما يعكس ارتفاعات أكبر في أسعار الفائدة في أماكن أخرى في إفريقيا.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## Saudi Arabia Offers "Business Visit" Visa To All Countries of the World

The Ministries of Investment and Foreign Affairs in Saudi Arabia have launched the second phase of the service of issuing a business visit visa "Visiting Investor" electronically to include the rest of the world.

Providing this qualitative service to investors from abroad comes as part of the Kingdom's efforts to achieve the aspirations of investment sectors in line with Saudi Vision 2030, which aims to attract more segments of investors around the world, to improve the investment environment and facilitate the start of business, with a focus on attracting major qualitative investments due to its effective role in moving the wheel of the economy.

The "Visiting Investor" business visit visa aims to provide the opportunity for foreign investors and employees of foreign establishments to apply for an electronic visit visa through the platform of the Ministry of Investment "Invest in Saudi Arabia".

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



## السعودية تتيح تأشيرة "زيارة الأعمال" لجميع دول العالم

أطلقت وزارتا الاستثمار والخارجية في السعودية المرحلة الثانية من خدمة إصدار تأشيرة زيارة الأعمال "مستثمر زائر" إلكترونياً لتشمل باقي دول العالم.

ويأتي تقديم هذه الخدمة النوعية للمستثمرين من الخارج ضمن جهود المملكة في سبيل تحقيق تطلعات القطاعات الاستثمارية المتنامية مع رؤية السعودية 2030، الرامية إلى جذب المزيد من شرائح المستثمرين حول العالم، لتحسين بيئة الاستثمار وتسهيل بدء

ممارسة الأعمال مع التركيز على جذب الاستثمارات النوعية الكبرى نظراً لدورها الفعال في تحريك عجلة الاقتصاد.

وتستهدف تأشيرة زيارة الأعمال "مستثمر زائر" إتاحة الفرصة للمستثمرين الأجانب ومنسوبي المنشآت الأجنبية التقديم على تأشيرة زيارة إلكترونية من خلال المنصة التابعة لوزارة الاستثمار "استثمر في السعودية".

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## "S&P" expects the Tourism Sector in 3 Arab Countries To Be Affected By The Gaza War

Standard & Poor's Global predicted that the tourism sector in the Middle East and North Africa (MENA) region would be hit hard by the ongoing war in Gaza, especially in neighboring countries such as Lebanon, Egypt, and Jordan.

The report showed that the Middle East and North Africa (MENA) region was the only region to recover in the tourism sector from the Covid-19 pandemic, with the number of visitors increasing 20 percent year-on-year in the first seven months of this year compared to 2019 levels, according to estimates by the United Nations World Tourism Organization.

The tourism sector accounts for 12 to 26 percent of the current transaction revenues of the three countries as a source of foreign currency as well as employment.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## Giant Technology Companies Are Strengthening Their Steps in the Artificial Intelligence Race

Wall Street has revealed that tech giants are stepping up their strides in the AI race, based on their July-September financial results.

Google, the world's number one online advertising company, saw its quarterly profit jump 42 percent year-on-year to nearly \$20 billion, beating Wall Street expectations. "Amazon", which has yet to train its own AI model, will invest up to \$4 billion in "Anthropic", a competitor to "OpenAI".

Apple, which has always been keen to differentiate by not being automatically drawn into the mainstream in the sector, has not been able to escape the issues associated with generative artificial intelligence.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

## Egypt: GDP Rises to EGP 10.2 Trillion

The Ministry of Planning and Economic Development revealed that Egypt achieved a growth rate of 3.8 percent, and an increase in GDP of 10.2 trillion pounds, during the year 2023-2022, despite the target of 9.2 trillion pounds in the same year.

The Ministry of Planning and Economic Development stated, in a report, it issued on the most important indicators of the Egyptian economy and their developments in light of the current global challenges, that despite the continuing global economic and geopolitical challenges and changes from the rise in global inflation, the Russian-Ukrainian crisis, as well as global challenges, the most prominent economic activities that achieved positive growth rates during the fiscal year as a whole included the restaurants and hotels sectors, recording 28 percent, the Suez Canal, 18.4 percent, communications and information technology, 16.3 percent, social services, which include health and education, recording 5.8 percent, and agriculture, 4.1 percent.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



## "S&P" تتوقع تضرر قطاع السياحة في 3 دول عربية جراء حرب غزة

توقعت وكالة ستاندرد آند بورز غلوبال، أن يتضرر قطاع السياحة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا بدرجة كبيرة جراء الحرب الدائرة في غزة، لا سيما في الدول المجاورة مثل لبنان ومصر والأردن.

وأظهر التقرير أن منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا كانت المنطقة الوحيدة التي شهدت تعافياً في قطاع السياحة من جائحة كوفيد-19. إذ زاد عدد زوارها 20 في المئة على أساس سنوي في الشهر السابع الأولي

من العام الجاري مقارنة بمستويات 2019 بحسب تقديرات منظمة السياحة العالمية التابعة للأمم المتحدة.

ويشكل قطاع السياحة ما بين 12 إلى 26 في المئة من إيرادات المعاملات الجارية للدول الثلاث باعتباره مصدراً للعملة الأجنبية وكذلك للتوظيف.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## شركات التكنولوجيا العملاقة تعزز خطواتها في سباق الذكاء الاصطناعي

كشفت وول ستريت عن تعزيز شركات التكنولوجيا العملاقة خطواتها في سباق الذكاء الاصطناعي، استناداً إلى نتائجها المالية للفترة من تموز/يوليو إلى أيلول/سبتمبر.

وشهدت «غوغل»، الشركة الأولى عالمياً في مجال الإعلان عبر الإنترنت، قفزة في أرباحها الفصلية بنسبة 42 في المئة على أساس سنوي، لتصل إلى ما يقرب من 20 مليار دولار، ما يتجاوز توقعات وول ستريت. أما «أمازون»، التي لم تدرب بعد نموذجها الخاص في مجال الذكاء الاصطناعي، فستستثمر ما يصل إلى 4 مليارات دولار في شركة «أنثروبيك»، المنافسة لشركة «أوبن إيه آي».

كذلك «أبل»، التي لطالما حرصت على التمايز من خلال عدم الانسياق التلقائي وراء التيارات السائدة في القطاع، لم تتمكن من الهروب من المسائل المرتبطة بالذكاء الاصطناعي التوليدي.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)



## مصر: الناتج المحلي الإجمالي يرتفع إلى 10.2 تريليون جنيه

كشفت وزارة التخطيط والتنمية الاقتصادية عن تحقيق مصر معدل نمو 3.8 في المئة، وارتفاعاً في الناتج المحلي الإجمالي بلغ 10.2 تريليون جنيه، خلال العام 2023-2022، على الرغم أنه كان من المستهدف 9.2 تريليون جنيه في العام ذاته.

وبيّنت وزارة التخطيط والتنمية الاقتصادية، في تقرير أصدرته حول أهم مؤشرات الاقتصاد المصري وتطوراتها في ظل التحديات العالمية الحالية، أنه على الرغم من

استمرار التحديات والتغيرات الاقتصادية والجيوسياسية العالمية من ارتفاع التضخم العالمي، والأزمة الروسية الأوكرانية، وكذلك التحديات العالمية، فإن أبرز الأنشطة الاقتصادية التي حققت معدلات نمو إيجابية خلال العام المالي ككل، شملت قطاعات المطاعم والفنادق ليسجل 28 في المئة، وقناة السويس 18.4 في المئة، والاتصالات وتكنولوجيا المعلومات 16.3 في المئة، والخدمات الاجتماعية والتي تشمل الصحة والتعليم لتسجل نسبة 5.8 في المئة، والزراعة 4.1 في المئة.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)





## ■ "McKinsey": UAE Employees are Among the Happiest in the World

The global consulting firm, the McKinsey Institute of Health, ranked the UAE among the best countries in the well-being and happiness of employees, and obtained points above the global average and higher than many developed countries.

The study covered 30 countries and 30,000 respondents, with the UAE scoring 67 percent in the survey, ahead of the United Kingdom (43 percent), Switzerland (62 percent), Canada (47 percent), the United States (62 percent), Singapore (52 percent), Italy (51 percent), Germany (51 percent), Saudi Arabia (51 percent), France (45 percent) and other countries.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



## ■ "ماكينزي": موظفو الإمارات بين الأسعد عالمياً

صنفت شركة الاستشارات العالمية «معهد ماكينزي للصحة»، دولة الإمارات ضمن أفضل الدول في رفاه وسعادة الموظفين، وحصلت على نقاط أعلى من المتوسط العالمي وأعلى من العديد من الدول المتقدمة. وشملت الدراسة التي أجراها المعهد 30 دولة وغطت 30 ألف مشارك، وأحرزت الإمارات نسبة 67 في المئة في الاستطلاع، متقدمة على المملكة المتحدة التي أحرزت 43 في المئة، وسويسرا (62%)، وكندا (47%)، والولايات المتحدة (62%) وسنغافورة (52%)، وإيطاليا (51%)، وألمانيا (51%)، والمملكة العربية السعودية (51%)، وفرنسا (45%) وغيرها من الدول الأخرى.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

## ■ Qatari Shura Council Discusses 2024 Budget

The Qatari Shura Council discussed the draft general budget for the fiscal year 2024, a draft law approving the state's general budget, and those referred to the Council by the government. The Council decided to refer the two projects to the Financial and Economic Affairs Committee to study them and submit its report thereon.

In a meeting last October, the Qatari Cabinet approved the draft state budget for the fiscal year 2024, and referred the total sections and main sectors of the draft general budget and the draft law to the Shura Council.

The Emir of Qatar, Sheikh Tamim bin Hamad Al Thani, is expected to approve the country's new general budget, which he will implement as of the beginning of January 2024.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)



## ■ مجلس الشورى القطري يناقش الموازنة العامة لعام 2024

ناقش مجلس الشورى القطري، مشروع الموازنة العامة للسنة المالية 2024، ومشروع قانون باعتماد الموازنة العامة للدولة، والمحاليين إلى المجلس من الحكومة. وقرر المجلس إحالة المشروعين إلى لجنة الشؤون المالية والاقتصادية، لدراستهما ورفع تقريرها بشأنهما.

وكان وافق مجلس الوزراء القطري في اجتماع خلال أكتوبر/تشرين الأول الماضي على مشروع الموازنة العامة للدولة للسنة المالية 2024، وإحالة إجمالي الأبواب والقطاعات الرئيسية لمشروع الموازنة العامة ومشروع القانون إلى مجلس الشورى.

ومن المتوقع أن يعتمد أمير قطر الشيخ تميم بن حمد آل ثاني الموازنة العامة الجديدة للبلاد، والتي سيعمل بها اعتباراً من مطلع يناير/كانون الثاني 2024.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرف)

## ■ Oil Prices Fall Amid Concerns About Weak Chinese Demand

Oil prices fell on Tuesday, giving up most of the previous day's gains, on concerns about weak demand in China, as investors focused on trade data due later to gauge demand from the world's second-largest oil consumer.

Brent crude futures fell 23 cents, or 0.3 percent, to \$84.95 a barrel, while U.S. West Texas Intermediate crude fell 23 cents, or 0.3 percent, to \$80.59 a barrel.

Benchmark crude rose about 30 cents on Monday after Saudi Arabia and Russia, the world's top oil exporters, confirmed their commitment to additional voluntary cuts in oil supplies until the end of the year.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



## ■ تراجع أسعار النفط وسط مخاوف تتعلق بضعف الطلب الصيني

تراجعت أسعار النفط اليوم الثلاثاء، متخلفة عن معظم مكاسب اليوم السابق، بفعل مخاوف تتعلق بضعف الطلب في الصين، مع تركيز المستثمرين على بيانات التجارة المقرر صدورها في وقت لاحق لقياس الطلب من ثاني أكبر مستهلك للنفط في العالم.

وتراجعت العقود الآجلة لخام برنت 23 سنتاً، بما يعادل 0.3 في المئة، إلى 84.95 دولار للبرميل، في حين نزل خام غرب تكساس الوسيط الأميركي 23 سنتاً أو 0.3 في المئة إلى 80.59 دولار للبرميل.

وارتفع الخامان القياسيان نحو 30 سنتاً أمس الاثنين بعد أن أكدت السعودية وروسيا، أكبر مصدرين للنفط في العالم، التزامهما بتخفيضات طوعية إضافية في إمدادات النفط حتى نهاية العام.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## Kuwait Imposes 15 Percent Taxes on Multinational Companies

Kuwait is considering imposing a 15 percent tax on major Kuwaiti multinational companies, in implementation of the rules of the Organization for Economic Cooperation and Development. Organization for Economic Cooperation and Development rules impose taxes of at least 15 percent on large multinational companies, to prevent tax evasion and moving to countries with lower tax rates.

The Kuwaiti Ministry of Commerce announced that the expected rate of taxes is 15 percent, denying the existence of "any international pressure" on Kuwait to impose them, and indicating that it does not intend to impose taxes on Kuwaiti citizens.

Source (Al-Arabiya.net, Edited)

## الكويت تفرض ضرائب 15 في المئة على الشركات متعددة الجنسيات

تدرس الكويت فرض ضريبة قدرها 15 في المئة على الشركات الكويتية الكبرى متعددة الجنسيات، تطبيقاً لقواعد منظمة التعاون الاقتصادي والتنمية.

وتفرض قواعد منظمة التعاون الاقتصادي والتنمية ضرائب نسبتها 15 في المئة على الأقل على الشركات الكبرى متعددة الجنسيات، لمنع التهرب الضريبي والتوجه إلى دول ذات معدلات ضريبية أقل.

وأعلنت وزارة التجارة الكويتية أنّ النسبة المتوقعة للضرائب هي 15 في المئة، نافية وجود "أي ضغوط دولية" على الكويت لفرضها، مبيّنة أنها لا تنوي فرض ضرائب على المواطنين الكويتيين.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

